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Aktuálně
Nový bazén  
za Lužánkami  
se otevře v říjnu

Rozhovor
Jaká nebezpečí číhají na 
děti v kyberprostoru a kdy 
jim koupit první telefon?

Kultura
Festival Serial Killer 
promítne nejlepší české 
i evropské seriály

Sport
Fanoušci baseballu v Brně 
uvidí souboj evropských 
hvězd o medaile
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Přijďte společně načerpat nové informace o bezpečnosti  
v dopravě a zapojte se do soutěží o zajímavé ceny!

PROGRAM DNE:
•  Youtuber a freerunner VOVA a jeho tým  

(vystoupení, autogramiáda a workshop)
•  Setkání s policisty a hasiči, ukázka požární techniky  

a zásahu psů Policie České republiky
•  Komentovaná ukázka práce vodicího psa  

na překážkové dráze, nácvik vedení nevidomého  
a vyzkoušení si orientace v prostoru

• Soutěže pro děti a dospělé
•  Ukázka odtahu auta
• Kouzelník
• Bublinová show a tvořivé dílny
•  Finále soutěže Bezpečně Brnem a další zajímavý program

DEN MOBILITY V BRNĚ 
Zábavná akce pro rodiny s dětmi

Na místě možnost zakoupení občerstvení. 
Park u Pavilonu Anthropos, Pisárecká 273/5, Pisárky brnoinmotion.cz/etm

SOBOTA 16. 9. 2023 
10:00–18:00 HODIN 

VSTUP ZDARMA 
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Magistrát informuje

Nově objevené závady 
ukončují provoz 
divadla i kina
V  budově, kde sídlí Divadlo Bolka Polívky 
a Univerzitní kino Scala, se zjistily další zá-
važné poruchy. Kvůli nim tak nelze ani jeden 
sál nadále využívat. Jakmile skončí první 
fáze statického průzkumu, prostory se bez-
pečně vyklidí. ■
 (tam)

Brněnské dny pro 
seniory nabízí přes 
stovku aktivit
Během září a října se konají tradiční Brněn-
ské dny pro seniory. Město Brno v  součin-
nosti s  více než 40 organizacemi pořádá 
přes sto akcí, které podporují aktivní stárnutí 
a zdraví. Jde o různé přednášky, cvičení, vý-
lety nebo kulturní události. Novinkou letoš-
ního ročníku jsou aktivity, které se zabývají 
dobrovolnictvím seniorů. Většina programu 
je zcela zdarma, některé akce však vyžadují 
registraci předem. Více informací o kampani 
přináší web zdravi.brno.cz. ■
 (tam) | foto: Adobe Stock

Nároží u křižovatky 
Šumavské a Kounicovy 
září novotou
Příjemnější prostor nabízí roh 
Šumavské a Kounicovy. Co se 
změnilo? 

Po odchodu stavbařů zde zůstalo nové dláž-
dění, přibyly čtyři okrasné třešně s kruho-
vými lavičkami, na kterých mohou lidé od-
počívat. Nové jsou i stojany na kola. V další 
etapě revitalizace, která by mohla začít 
odhadem v polovině příštího roku, přibude 
i výtah na terasu vedoucí k budově magis-
trátu. Také se změní organizace parkoviště 
na Šumavské. K dispozici zde bude celkem 
19 stání a vjet i vyjet bude možné u ulice Se-
vřené. I tady přibudou stromy a přesunou se 
sem kontejnery na tříděný odpad. Ty budou 
podzemní.  ■

(and)

Na Celní se slaví. 
Azylový dům  
funguje už 30 let
Součástí sociálních služeb města jsou i spe-
cializované programy pro mladistvé a mla-
dé dospělé. Ty v Brně vznikly již v roce 1993 
jako jedny z prvních v republice. 
Tehdejší oddělení sociální prevence se sou-
středilo na děti a mladistvé, kteří opouštěli 
ústavy, a  pomáhalo jim s  přechodem do 
společnosti, a to formou blížící se domovu, 
ne ústavu. Klíčovým rysem byla dobrovol-
nost nástupu do zařízení, která zůstala do-
posud. 
Dnes tedy azylový dům pro mládež na Cel-
ní slaví 30leté výročí. Jeho součástí je také 
nízkoprahové zařízení pro děti a mládež – 
klub Kumbál. Dům si můžete projít 14. září 
od 16 hodin při dni otevřených dveří, který 
se koná u příležitosti výročí. Prohlédnete si 
společné prostory, zeleninovou a  květino-
vou zahradu či sportovní hřiště.  ■
 (zob) | foto: archiv AD Celní

Ekodotace podpoří 
zelené vnitrobloky, 
nábřeží i vzdělávání
Tři brněnské dotační programy, které se 
věnují životnímu prostředí, jsou otevřené 
od poloviny září do 31. října. Jedním z nich 
je Nábřežít! lákající veřejnost ke břehům 
Svratky, Svitavy a Ponávky. Je jedno, zdali 
se tak stane u příležitosti výstavy, koncer-
tu či například sportovní akce. Dále star-
tuje Vnitroblok!, jenž přispívá na výsadbu 
městské zeleně. Dotace ozelení vnitroblo-
ky i plochy kolem obytných domů. Třetím 
programem je Ekologická výchova, která 
podpoří vzdělávací projekty pro děti i do-
spělé, letos na téma předcházení vzniku 
odpadu. Podrobnosti najdete na webových 
stránkách ekodotace.brno.cz. ■
 (tam)

Děti si již hrají na novém místě, jež 
vzniklo díky participativnímu rozpočtu 
Dáme na vás. V půlce července se 
slavnostně otevřelo Lesní hřiště pro 
Lesnou a Královo Pole poblíž Jurkovičovy 
ulice. Nachází se tam například 
dvanáctimetrová skluzavka, pirátská 
rozhledna či speciální balanční stezka. 
 (tam) | foto: Marie Schmerková
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Jak se okolním obcím  
spolupracuje s Brnem?

Že existuje Brněnská metropolitní oblast, o tom samo 
Brno mluví často. Jak to ale vnímají ostatní obce, které 
do oblasti spadají? Jaké problémy řeší a jak se jim při tom 
s Brnem coby centrem regionu spolupracuje? Zeptali 
jsme se jejich vedení. 

Dotazník hodnotil fungování tzv. Brněnské metropolitní oblasti 
(BMO), do které spadá 184 obcí, včetně Brna. Na otázky odpově-
dělo 174 starostů a starostek, tedy 95 % z nich. Z výsledků vyplý-
vá, že 91 % zástupců obcí jeví o spolupráci v BMO zájem a spat-
řuje v ní smysl a 88 % vnímá svou obec jako součást přirozeného 
zázemí Brna (obyvatelé těchto obcí sem dojíždí za prací, studiem, 
lékaři, kulturou či dalšími aktivitami). 
Většina (93 %) starostů a starostek taky souhlasí s tím, že je třeba 
některá témata (např. cyklodopravu, terminály, parkoviště P+R, 
školství, odpadové hospodářství nebo boj se suchem) řešit na me-
tropolitní úrovni. 
Část dotazníku se zaměřila na hodnocení dosavadní spolupráce. 
Brno tak získalo důležitou zpětnou vazbu, protože právě domi-
nanci velkého města a  nedostatek komunikace zmiňují okolní 
obce typově jako jevy, které by mohly kooperaci v budoucnu ohro-
zit. Zatím se tomu ale daří předcházet: jen v pěti odpovědích se 
objevilo, že se spolupráce zhoršuje, ve většině, v  95, převažuje 
názor, že zůstává na stejné úrovni, a v 74 případech se dokonce 
uvádí, že se zlepšuje. 
Letošní dotazník navázal na obdobné šetření z  let 2017 a 2020. 
Prozkoumejte podrobněji výsledky na stránkách metropolit-
ni.brno.cz (v  kategorii Metropolitní plánování zvolte analýzy  
a šetření).  ■

Radka Loukotová | foto: MMB

Od 4. září začne 
platit rezidentní 
parkování v oblasti 
1–18 Rezkova a od 
18. září v oblasti 
1–19 Neumannova. 
V obou bude stání 
zpoplatněné v pra-
covní dny od 17 do 
6 hodin. 

Začne se stavět 
třetí hala pro 
míčové sporty na 
Vodově. Bude slou-
žit pro tréninky 
a zápasy mládeže 
i pořádání mezi-
národních akcí. 
Hotová by měla 
být na začátku 
roku 2025.

Město Brno nabízí 
volná parkovací 
místa k pronájmu. 
Měsíčně za ně lidé 
zaplatí od 663 
do 2 096 korun. 
Přehled a pod-
mínky hledejte na 
drazby-brno.cz.

Koliště skolí běžci  
i rodiny s dětmi. 
Podpoří potřebné
Tříletý bojovník Dalda, studentka 
z dětského domova Romana a sestra 
na vozíku Alice. Jejich boj s osudem 
podpoří výtěžek z charitativního 
odpoledne Skolíme Koliště.

Charitativní běhy na 500 metrů a 3 kilome-
try doplní dětské závody i doprovodný pro-
gram. Připravena je bubenická a parkourová 
show, sportovní park či malování na obličej, 
písničky pro děti zazpívá ženské vokální 
kvarteto Yellow Sisters a vystoupí herečka 
a  zpěvačka Berenika Kohoutová a  hudeb-
ní skupina Lake Malawi. Vše se odehraje 
16.  září od 13 do 21 hodin v  parku Koliště 
a před Janáčkovým divadlem. ■

(zug)

Číslo měsíce

121
Tolik základních škol působilo v roce 
2022 v Brně. Před deseti lety jich bylo 
73. Podobně vzrostl i počet školek (ze 
140 na 185).

Přednášky a exkurze 
nastíní budoucnost 
Brna

Kam kráčíš, Brno? Tuto otázku si klade stej-
nojmenná akce, která začne 24. září a  po-
trvá do 17. října. Každý týden jsou v plánu 
přednášky o projektech, které v následují-
cích letech změní tvář Brna. Doplní je pro-
hlídky rozvojových lokalit vždy v neděli od 
15 hodin. Zájemci se mohou těšit na Novou 
Zbrojovku, Špitálku či oblast Trnitá a dozví 
se více o  jejich historii, současném využití 
i  zamýšlené budoucnosti. Vstup na před-
nášky i exkurze je zdarma po registraci na 
webu gotobrno.cz, kde najdete i program. ■

(zug)
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První půlka dlouho očekávaného úseku velkého městského 
okruhu na Žabovřeské je hotová a už slouží řidičům 
a řidičkám.

Žabovřeská: Galerie je hotová,  
na řadě je druhý dvojpruh
Malý krok pro lidstvo, velký pro brněnskou dopravu – tak bychom 
mohli s trochou nadsázky připomenout změnu, která nastala na Ža-
bovřeské. V půlce prázdnin se provoz ze starého okruhu a dosavadní 
obslužné komunikace přesunul do hotové galerie vedle tramvajové-
ho tunelu. Auta tudy i nadále projedou v režimu 1 + 1. Stavbaři se po-
sunuli blíž k řece a pustili se do druhého dvojpruhu. Se zprovozněním 
celého úseku se počítá ve druhé polovině roku 2024. ■

(ral) | foto: Zdeněk Kolařík

Do zoo vyrazte nejen  
za zvířaty, ale i na přednášky
Namísto Akademie třetího věku letos brněnská zoologická zahra-
da nabízí cyklus přednášek pro veřejnost. Od září se na ně mohou 
lidé těšit vždy první úterý v měsíci od 15 do 17 hodin. Témata ješ-
tě nejsou definitivní, organizátoři jednají o spolupráci s Akademií 
věd ČR. „Obecně mohu říct, že se na přednáškách budeme věno-
vat ochraně druhů, životu na planetě i biodiverzitě,“ řekla Libuše 
Vykydalová ze Zoo Brno. První přednáška by se měla uskuteč-
nit 5.  září. Zájemci o  účast se nemusí hlásit předem, ale uhra-
dí vstupné. Více informací najdete na webu zoobrno.cz v  sekci 
Vzdělávání. ■

(and)

Olga Havlová by oslavila  
jubileum. Připomene ji výstava
V létě by oslavila 90 let manželka prvního prezidenta České re-
publiky Olga Havlová (1933–1996). Na 19. září je od 10 hodin v plá-
nu setkání u jejího stromu v Lužánkách. Doprovodí ho nevidomý 
mladý hudebník Benjamin Levíček. Kdo by setkání nestihl, může 
přijít týž den do 17 hodin zavzpomínat na paní Olgu do parku na 
výstavu. ■

(zug)

Za Lužánkami se opět 
bude plavat, přibyl nový bazén 
Plavecký areál za Lužánkami se mění k nepoznání. Vyrostl 
tam zcela nový pětadvacetimetrový bazén a současně 
vrcholí rekonstrukce vedlejší padesátky. Hotovo je 
zhruba z 90 procent a otevření se plánuje na říjen.

V nové plavecké hale se dokončují obklady a dlažba, kromě toho 
finišuje příprava šaten a hydroizolace dna. Na závěr tak zbývá jen 
vydláždit samotnou bazénovou vanu. Prostory pro návštěvníky, 
jež zahrnují sprchy či převlékárny, nabízí také kompletní bezba-
riérové zázemí.
Bazény mají společný vstup přes hlavní vestibul padesátimetrové-
ho bazénu, jako tomu bylo na stadionu doposud. Díky propojeným 
prostorám bude možné snadno přecházet z  jednoho pavilonu 
do druhého. Specialitou části s  novým bazénem je zelená stře-
cha, která v zimě zabraňuje únikům tepla, zatímco v létě stavbu 
ochlazuje.
Pětadvacítka poslouží k výcvikovým účelům i pro veřejnost. Zá-
roveň se tam mohou konat mládežnické soutěže nebo rozplav-
by větších akcí, jež se plánují vedle na padesátce. Nová hala má 
i  menší, šestnáctimetrový bazén vhodný k  výuce předškoláků. 
Nechybí ani divácká tribuna.
V  padesátimetrovém bazénu se aktuálně zaklápí strop novými 
akustickými panely a montují se svítidla. Dále se některé části 
stropu vyměňují, jiné se brousí nebo natírají.
Velkou změnou prošla skokanská věž, jelikož se třímetrové i met-
rové můstky přemístily na stejnou stranu. Úprava dovoluje trénink 
synchronizovaných skoků do vody. Původní nosná konstrukce 
se opravila, získala nové obložení a všechny skokanské lávky se 
přebetonovaly.
Zvelebuje se také okolí plaveckého stadionu včetně nové vstupní 
lávky. Vznikají i další parkovací místa a zpevňuje se povrch těch 
současných. Od Bobycentra navíc povede nový chodník, jenž 
usnadní přístup do areálu. S otevřením bazénů se počítá v říjnu. ■

Tadeáš Mima

Aktuálně
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Hledá se  
nejkrásnější strom  
i alej Česka
Milovníci stromů by měli zpozornět. Na 
webu stromroku.cz mohou do 8. října dát 
hlas zelenému oblíbenci (za Brno soutěží 
katalpa trubačovitá u vily Stiassni) a strán-
ky alejroku.cz umožňují nominaci nejkrás-
nějších stromořadí. Pokud o  nějakém víte, 
přihlaste ho do 26. října. ■
 (zug)

V Brně otevřel  
největší „sběrňák“  
na Moravě
Čtyřikrát větší než to dosud největší, v pro-
vozu sedm dní v týdnu, pro občany i firmy 
– řeč je o novém sběrném středisku odpadu, 
které začátkem srpna otevřelo na Jedovnic-
ké. Obyvatelé sem odpad odevzdávají zdar-
ma (s výjimkou stavebního; není přitom tře-
ba prokazovat trvalé bydliště), podnikatelé 
za uložení platí, městská společnost SAKO 
Brno jim však zaručuje příznivou cenu. Na 
sběrné dvory patří například velkoobjemo-
vý odpad, pneumatiky nebo elektrozařízení. 
Více na sako.cz. ■
 (ral) | foto: SAKO Brno

Vyberte nejlepší sport 
pro sebe nebo své děti 
na Dni náborů
Začátek školního roku je každoročně 
spojený se zápisem dětí do kroužků. 
A také s náborem do sportovních 
klubů. 

Nejen děti si mohou vybrat sport, který je 
bude bavit, v sobotu 9. září na Kraví hoře. Od 
9 do 18 hodin se zde bude prezentovat přes 
sto různorodých sportovních klubů, mezi 
nimž nebude chybět například Skateboard 
& Longboard škola Brno, lukostřelba Šakal 
Morava, klub amerického fotbalu Brno Alli-
gators, který nabízí i tréninky bezkontaktní, 
tzv. flag formy tohoto sportu, nebo moderní 
sebeobrana Wing Tsun. Vstup je bezplatný. 
Více na dennaboru.cz. ■

(and)

Výročí hřbitov 
slaví třeba stezkou 
spisovatelů
Největší, nejstarší, nejvýznamnější. O  čem 
je řeč? Hlavním hrdinou je tentokrát brněn-
ský Ústřední hřbitov, který byl založen před 
140 lety. Toto výročí do konce září připomí-
ná venkovní výstava přibližující jeho historii. 
Jedinečnost zdejšího genia loci poznáte také 
na tematických stezkách. Nově povedou ko-
lem náhrobků významných hudebníků, skla-
datelů a zpěváků nebo spisovatelů a básníků. 
Celkem si můžete vybrat z šesti připravených 
tras na portálu gis.brno.cz. 
I podzim bude věnován oslavám zmíněného 
výročí. Nejzásadnější akcí bezesporu bude 
slavnostní otevření obřadní síně 4. září ve 
14.30 hodin, jeho součástí bude i komento-
vaná prohlídka. Budova od architektů Bohu-
slava Fuchse a  Josefa Poláška prošla kom-
pletní rekonstrukcí a po více než roce bude 
opět sloužit svému účelu.  ■
 (zob) | foto: Zdeněk Kolařík

Zatočte s daňovými 
exekucemi 
s Milostivým létem
Již potřetí mohou lidé s exekucí vyřešit své 
dluhy díky Milostivému létu, letos až do 
30. listopadu. Tentokrát se akce zaměřuje 
na pohledávky z daní a sociálního pojištění, 
konkrétně mezi nimi najdete například dlu-
hy na penále, úrocích a dalším příslušenství 
daní u Finanční či Celní správy nebo minis-
terstva financí, dále u soudů nebo Vězeňské 
služby. Po splnění všech náležitostí se dluž-
níkům odpustí úroky, penále i exekuční po-
platky, stále je však nutné zaplatit původní 
dluh v  plné výši. V Brně se bude Milostivé 
léto týkat poplatků za komunální odpad, po-
kud to 5. září schválí zastupitelé.  ■
 (zob)

První jízdenkové automaty v různých 
částech Brna oživila výtvarná díla. Do 
výzvy Dopravního podniku města Brna 
se přihlásilo přes sto lidí. Původně měly 
výtvory ozdobit dvacítku přístrojů, 
nakonec bude mít originálně ztvárněné 
boční strany třetina všech automatů. Po 
vylepení všech obrázků najdete na webu 
dpmb.cz jejich mapu. 
 (and) | foto: archiv DPMB

Aktuálně
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v podání

26.11.  |  BRNO

www.artpartner.cz

Spider man 2  |  The Dark Knight  |  Lone Ranger  |  Interstellar  |  Dune  
Sherlock Holmes  |  Man of Steel  |  Pearl Harbor  |  Gladiator  |  Inception 

Pirates of the Caribbean  |  Spirit  |  Wonder Woman  |  The Lion King  

JE BRNO
ZLATÁ LOĎ?

Zjistěte skutečnou hodnotu 
své nemovitosti a zavolejte si
pro odhad zdarma!

JANA BODÁKOVÁ
realitní makléřka pro Brno a okolí

 736 780 983 

Ta nejlepší péče pro Vás podle 

LABUTÍ 
JEZERO

Největší 

na světě! 48 labutí na jediném pódiu. 
Balet na hudbu P. I. Čajkovského.

International Festival Ballet

www.artpartner.cz

26.1.2024

BRNO 
Hala Vodova

Servis a oprava oken

Výměna sítí proti hmyzu

Výměna žalúzií

+420 606 082 165+420 606 082 165

BRNO.VOLITASERVIS.CZBRNO.VOLITASERVIS.CZ

ažaž  
30%30%
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Nezakazujte, vysvětlujte,  
vzkazuje rodičům policistka 

Jak malé děti jsou poprvé vystaveny riziku 
kyberšikany, tedy šikany odehrávající se 
online?
Setkáváme se s tím už na prvních stupních 
základních škol. U těchto mladších dětí jde 
typicky o slovní agresi jako urážky, zesměš-
ňování, pomlouvání, nevhodné komentáře. 
Je potřeba, aby děti věděly, jak na to správ-
ně reagovat: ideálně nijak, respektive ne ve 
stejném duchu. Jakmile s tím totiž začnou, 
situace tím nekončí, ale často se naopak 
stupňuje. Proto je klíčové nereagovat a říct 
rodičům nebo někomu dospělému, k čemu 
došlo. Komentáře nebo jejich pisatele je 
taky možné zablokovat, nahlásit adminům. 
Pokud se v komunikaci objevuje závažnější 
jednání, jako například vyhrožování, dopo-
ručujeme uživatele neblokovat, ale naopak 
si celou komunikaci uložit jako důkazní ma-
teriál pro policii.

Jak se to liší na druhém stupni?
Tady ve větší míře nastupuje problematika 
intimních fotografií. Obvykle dítě s někým 
komunikuje online a  v  určité fázi mu při-
jde požadavek na zaslání takovýchto fo-
tek. S  tím děti překvapivě nemají problém 
a  víme, že jsou schopné je poslat i  cizím 
lidem. Posléze ale požadavky začínají růst, 
druhý člověk chce intimního materiálu čím 
dál více a ve chvíli, kdy oběť už žádná další 
videa nebo fotky posílat nechce, přechází 
agresor do vydírání a  vyhrožování zveřej-
něním už dříve získaného obsahu. Děti pak 
ve strachu posílají další a další a dostávají 
se do spirály. Musejí čelit ohromnému tla-
ku. U některých se objeví poruchy spánku, 

Když se dítě vrací domů s poničenými věcmi, v horším případě s modřinami, každého rodiče 
napadne, že mu někdo ubližuje. Jak ale poznat, že čelí nějakému riziku v online prostoru, 
na internetu? A jak ho na potenciálně nebezpečné situace připravit? Zeptali jsme se odbornice 
od Policie České republiky Zdeňky Procházkové, která se danému tématu věnuje řadu let.

Rodiče by měli mít přehled 
o tom, co dítě v kyberprostoru 
dělá. Doporučujeme jim k tomu 
využívat i volně dostupné aplikace 
rodičovské kontroly.

Rozhovor

příjmu potravy, ale taky sebepoškozová-
ní, nebo dokonce pokusy o  sebevraždu. 
I v tomto případě je potřeba zajít za blízkým 
dospělým a  říct mu, co se stalo. Společně 
pak najdou řešení. 

Je nějaká věková hranice, kdy lidé už tato 
rizika umí vyhodnotit a  do problémů se 
nedostat?
Není. Pouze se mění rizika. Středoškoláci 
například už méně často pošlou nahé fotky 
někomu cizímu, ale zase se dostávají do si-
tuací, kdy si je vyměňují v milostných vzta-
zích – a když ty skončí, může je expartner 
zveřejnit ve snaze pomstít se. U starší po-
pulace se pak rizika v kyberprostoru týkají 
hlavně financí, ale ani šikana není vzácností. 
Týká se všech věkových skupin, jen se mírně 
liší její provedení. 

Pokud se rodiči dítě svěří s tím, že se mu 
děje na internetu něco zlého, jak by měl 
táta nebo máma zareagovat?
To je velmi individuální. Vždy záleží na tom, 
o co se jedná, jak dlouho situace trvá a jestli 
existuje návaznost na něco dalšího. Děti se 
obvykle nepochlubí, že se například něko-
mu posmívaly – a  tato situace je reakcí na 
jejich předchozí jednání. Zásadní je, aby 
rodič s dítětem komunikoval, zjistil si maxi-
mum informací a vysvětloval – co je dobře, 
co je špatně, co se nedělá; co je lepší igno-
rovat, co je nutné řešit. Je důležité, aby mezi 
rodičem a dítětem byla důvěra. Aby se dítě 
na dospělého mohlo obrátit, ať už v situaci, 
kdy se mu něco děje, nebo kdy něco samo 
způsobí. Toto je velmi problematická věc, 
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děti se často bojí, stydí, odmítají se svěřit 
a  projevy šikany se pak stupňují. Mluvit 
s nimi o možných rizicích a  jejich řešení je 
potřeba preventivně, ještě předtím, než ně-
jaký problém vůbec nastane. Důvěra a ko-
munikace mezi rodičem a dítětem je základ. 
Zároveň by rodič měl být ten, kdo umí pora-
dit, ví, kam se obrátit. I proto pro rodiče po-
řádáme v této oblasti vzdělávací semináře.

Je něco, co by rodič naopak dělat neměl?
Důležité je nic striktně nezakazovat. Mno-
hem účinnější je vysvětlovat a mluvit s dí-
tětem úměrně jeho věku, popsat mu rizika, 
vést ho k pochopení celé situace a tím i k po-
chopení toho, jak jí příště předejít. Kon-
krétní způsoby jsou ale individuální, kaž- 
dé dítě může komunikovat trochu jinak.

Odkdy by vlastně mělo podle vás mít dítě 
telefon nebo přístup na počítač?
Na to neexistuje univerzální odpověď, každé 
dítě je odlišně vyspělé a také hranice v kaž-
dé rodině jsou nastaveny jinak. Některé děti 
například dojíždějí a  telefon potřebují pro 
případ nouze, jiné samy nikam nejezdí. Tlak 
vytváří také okolí; pokud bude dítě posled-
ní ve skupině, kdo nemá telefon, tak se tím 
odlišuje a může za to být vyloučeno z  ko-
lektivu. Děti v  tomto umějí být zlé. Takže 
je potřeba zvážit mnoho aspektů. Ať už ale 
dítěti telefon pořizujeme v jakémkoli věku, 
měli bychom si nastavit pravidla, k  čemu 
ho bude používat nebo jak často. Rodiče 
by o  tom měli mít přehled. Doporučujeme 
k tomu využívat i různé volně dostupné ap-
likace rodičovské kontroly, například Family 
Link, které dovedou nastavit časové ome-
zení a zabránit dítěti trávit online více času, 
než bylo domluveno, zabraňují mladším 
dětem dostat se k pornografickým a  jiným 
nevhodným materiálům, umožňují nastavit 
pravomoc nad schvalováním toho, co si dítě 
do telefonu stáhne, a tak dále. Je nutné dí-
těti vysvětlit, že cílem není ho špehovat, ale 
chránit. Musíme nastavit hranice a vysvět-
lit, proč jsou důležité. Učit dítě chovat se 
v kyberprostoru bezpečně. ■
 Radka Loukotová, Anna Dudková | foto: Zdeněk Kolařík

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.

Zdeňka Procházková

Poručice Zdeňka Procházková působí u Policie ČR jako preventistka, to znamená, že se pomocí růz-
ných projektů a aktivit snaží předcházet tomu, aby problémy vůbec vznikly. Specializuje se přitom 
na děti a kyberprostor. 
„Jde o virtuální svět, se kterým se děti setkávají prostřednictvím internetu a zejména sociálních 
sítí, ale i her. Kyberprostor má jako všechno v životě světlé a stinné stránky. K nim patří i kyber-
šikana, tedy šikana odehrávající se na internetu,“ vysvětluje Procházková. „Spolupracujeme se 
školami a máme připraveny preventivní programy pro děti od třetí třídy po středoškoláky. Každé 
věkové kategorii program přizpůsobujeme na míru. Využíváme řadu doprovodných materiálů, 
pracovních sešitů, třeba pro malé děti teď máme nově kyberomalovánky, které znázorňují základní 
problémy, jako je zabezpečení profilu nebo komunikace s cizími lidmi. Na jedné straně obrázek 
ukazuje, jak je to špatně, a na druhé zase správně a rodič nebo učitel si o tom může s dítětem dál 
povídat,“ přibližuje.
Ve spolupráci s Jihomoravským krajem tvoří web bezpecnevkyberprostoru.cz. Na něm jsou k dispo-
zici různé materiály ke stažení, videa nebo slovníček vysvětlující různé pojmy a situace. 

Rozhovor
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Fotoreportáž

Nové stezky a zelené 
břehy. Stavební 
ruch kolem Svratky 
neutichá

Ochrana před povodněmi, ale i rozvoj 
města a nábřeží přívětivé pro lidi. To je 
cílem výstavby protipovodňových opatření 
na Poříčí. Necelé čtyři kilometry Svratky 
získají místo nepřístupných kamenných 
nábřežních stěn přírodní ráz.

V současné době stavbaři pokračují v pracích 
na mnoha místech. U viaduktu na Uhelné se 
tvarují břehy, po nichž povedou po celé dél-
ce stezky a  trasy pro cyklisty. Například na 
straně u  hotelu a  administrativních budov 
na Holandské cyklisté pojedou vedle blízké 
lávky a na druhé straně v úrovni lávky; pěší 
budou mostek podcházet. Zajímavé také 
bude rozdělení stezek, ty pro cyklisty budou 
v šedém provedení, pro pěší se budou vyzna-
čovat lehce načervenalou barvou.
Součástí protipovodňových opatření je také 
rekonstrukce kanalizace. Tyto práce nejsou 
často viditelné, nicméně probíhají u zmíně-
ného viaduktu nebo na Táborského nábřeží. 
To, co ale vidí každý, je postupné odbourá-
vání kamenných zdí, které svíraly Svratku 
a  znemožňovaly Brňanům přístup k  vodě. 
Tvarování koryta je nyní v  plném proudu 
v úseku Heršpická–Renneská nebo na Baka-
lově nábřeží.
Důležité je zajištění ohradní zdi u ulice Ka-
menné za hospicem sv. Alžběty. Zde se také 
upravuje koryto řeky a vzniká tu nová lávka 
pro pěší. Staví se už také protipovodňové 
stěny na Táborského a Bakalově nábřeží a za 
koupalištěm Riviéra se rýsuje nová stezka, 
její část je již hotová.
Zhotovitel se ve spolupráci s městem sna-
ží, aby práce co nejméně zasáhly do života 
Brňanů. Vše se ale odehrává nedaleko cen-
tra v městské zástavbě a určitá omezení to 
s sebou přináší. Všem děkujeme za trpělivost 
a  pochopení. Předpokladem je, že veškeré 
práce budou hotové v druhé polovině příští-
ho roku. ■

Filip Poňuchálek | fota: Zdeněk Kolařík

U viaduktu na Uhelné se tvaruje koryto a zároveň se tam opravuje kanalizace. Po obou 
stranách řeky povedou cyklostezky, cesta pro pěší bude poblíž silnice ke Zvonařce.

Na Poříčí vznikají nové protipovodňové stěny. Podobné najdeme i u Bakalova a Táborské-
ho nábřeží nebo za hospicem sv. Alžběty.

Nedaleko hospice povede stezka pro pěší po nové lávce.
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Brno v číslech

Turismus
Důkladně prozkoumejte sloupcový graf (nutno podotknout, že zcela 
smyšlený), který zobrazuje počet zapomenutých deštníků na různých 
místech v Brně. Už máte slovo?

Vzdělávání
Brno je přirozeným centrem vzdělanosti a  inovací v regionu. Pokud tu 
žijete nebo studujete, šifru vyřešíte snadno. Jaká je vaše alma mater?

Volný čas
Mnoho Brňanů ve volném čase sportuje. Ať už 
jste aktivní sportovci, nebo jen vášniví fanoušci, 
při řešení této šifry musíte o sportech aspoň tro-
chu něco vědět.

Doprava
I v Brně je letiště. Pokud v tomto úkolu rozvezou 
pásy všechny předměty ke správným lidem, zís-
káte další slovo.

Kdo vyřeší 
šifru města 
Brna?
Brno v číslech je název nejen kaž-
doročně aktualizovaného souboru 
dat a informací o městě, ale i nové 
šifrovací hry. Obojí najdete na webu 
data.brno.cz. Ze hry jsme pro vás 
vybrali několik šifer, provětrejte své 
mozkové závity. Řešením je pokaž-
dé smysluplné české slovo. 

Řešení: hokej, povoz, turista, jubileum
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Kužely osvěžují  
vzhled náměstí  
i návštěvníky

S návrhem tří kuželů vydávajících vodu v podobě pramínku i chrlení vodní mlhy uspěli 
Tomáš Pavlacký a Michael Gabriel v architektonické soutěži v roce 2021. Porota jejich 
návrh vybrala v konkurenci více než 50 dalších, které měly třeba podobu kazatelny, 
kádě s rybami nebo vany se sprchou (celý katalog je zveřejněn na socharske.brno.cz 
v sekci Soutěže). Autorům bylo základní inspirací obyčejné potrubí, v brněnských 
reáliích odkazující na zatrubněnou Ponávku i na proslulé, ale postupně mizející kouřící 
trubky coby vývody parovodů. Foto | Zdeněk Kolařík

�

Pohled na Novou radnici už nikdy 
nebude stejný. V půlce prázdnin 
na prostranství pod ní přibyly 
tři bronzové kužely o úctyhod-
ných rozměrech – váží od 200 do 
1 000 kilogramů a na výšku měří 
od 1,4 po 2,4 metru. Slouží nejen 
jako umělecké dílo, ale také jako 
vodní prvek. „Stejně jako potrubí, 
i naše prvky jsou nosičem vodní-
ho média, vynášejí ho z podzem-
ních útrob na povrch,“ vysvětlil 
za autorské duo Tomáš Pavlacký. 

Radka Loukotová

Fotoreportáž

12 
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Fotoreportáž

Vodní prvek ve formě tří zploštělých 
bronzových kuželů odlili ve slévárně 
Ještědský bronz v Mníšku na Liberecku. 
Modely museli nejprve rozřezat a pro 
jednotlivé části vytvořit pískové formy. 
S těmi pak vyrobili odlitky, které 
svařili dohromady, ručně přebrousili 
a vyleštili. Nejmenší z kuželů tvoří osm 
dílů, ten největší dokonce třicet pět. 
Foto | Kateřina Havelková

Na závěr dostaly kužely světle 
zelenou patinu. „Jen jsme tím 
urychlili přirozenou oxidaci, která 
by na bronzu stejně nastala. Se 
světlou patinou se navíc kov ani 
tolik nezahřívá,“ doplnil Pavlacký. 
Na fotce z převozu je vidět, jak 
zploštělé kužely vytvářejí z různých 
úhlů zajímavý optický efekt. Ať už 
patříte k fanouškům, nebo odpůrcům 
díla (jako naši sledující na sociálních 
sítích, viz anketu na straně 24), 
doporučujeme ho právě z tohoto 
důvodu vidět naživo a obejít ze všech 
stran. Foto | Simona Osičková

Zázemí pro vodní prvek vzniklo už 
při rekonstrukci Dominikánského 
náměstí v roce 2018, která někdejšímu 
parkovišti znovu vrátila funkci náměstí. 
V podzemní komoře byly připraveny 
přípojky, ale s instalací konkrétní 
vodní technologie bylo potřeba 
počkat na vítěze architektonické 
soutěže a jeho nároky. Celý systém je 
automatizovaný a lze ho ovládat na 
dálku. Voda se pod kužely vlévá do 
podzemní nádrže a cirkuluje. V oběhu 
bude maximálně 1 m3. Voda, která se 
odpaří nebo rozstříkne jako vodní mlha, 
nepřijde vniveč – ochlazuje okolí a tím 
zpříjemňuje mikroklima prostranství. 
Foto | Tomáš Pavlacký
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Akce v Brně – září 2023

5. 9. – 3. 10. 
Zajděte na výstavu  
brněnské ilustrátorky  
Vlasty Baránkové 
Tvorbu výtvarnice a ilustrátor-
ky především dětských knih 
můžete vidět v Galerii Moravské 
zemské knihovny.
mzk.cz

st 6. 9. | 10–18 hod. 
Jaké to je neslyšet? Zjistíte 
na Neslýchané akci!
Na náměstí Svobody se usku-
teční osvětová akce zaměřená 
na problematiku života lidí se 
sluchovým znevýhodněním.
FB: Neslýchaná akce

st 6. 9. | 16.30 hod. 
Komu se nelení,  
tomu se zelení
Jak může vypadat energeticky 
úsporná budova, zjistíte při 
komentované prohlídce, kterou 
pořádá Nadace Partnerství 
v Otevřené zahradě.
otevrenazahrada.cz

8.–15. 9. 
Milovníci sukulentů,  
zpozorněte 
V Botanické zahradě na Kotlářské 
se chystá prodejní výstava suku-
lentů a jiných exotických rostlin 
od specializovaných pěstitelů.
sci.muni.cz/bot_zahr
 
so 9. 9. | 10–18 hod. 
Nenechte si ujít  
Den otevřené estakády 
Máte tak možnost nahlédnout, 
jak pokračuje stavba velkého 
městského okruhu v úseku 
Tomkovo náměstí – Rokytova. 
facebook.com/rsdreditelstvi-
silnicadalnic

so 9. 9. | 10 hod. 
Aeroklub v Medlánkách 
zpřístupní sbírku historických 
kluzáků 
Na letišti uvidíte například typ 
Zlín Z-24 Krajánek a další. Sou-
částí budou i seznamovací lety 
na vybraných typech kluzáků.
akmedlanky.cz

so 9. 9. | 19 hod.
V Městském divadle  
připravují drama  
Williama Shakespeara 
Režie hry Hamlet aneb Hádala 
se duše s tělem se ujal Stani-
slav Moša. Dvojjedinou bytost 
Hamleta ztvární Martin Mihál 
a Michal Isteník. 
mdb.cz

út 19. 9. | 17 hod. 
S písničkou jde  
všechno líp 
Sjednocená organizace ne-
vidomých a slabozrakých ČR 
zve na koncert dua VojoDeyl 
do Konventu Milosrdných bratří 
na Vídeňské 7. 
sons.cz

23.–24. 9. 
Jede Kudrna okolo Brna
Organizátoři tradičního po-
chodu připravili trasy v oblasti 
Brněnské přehrady, Pohádky 
máje a Moravského krasu. 
jedekudrnaokolobrna.cz

29. 9. – 5. 10. 
Objev konstrukce, vyzývá  
Den architektury
Zdarma se můžete podívat 
do vodojemů na Žlutém 
kopci, sportovního areálu 
TJ Tesla nebo do krytu 
Denis. 
denarchitektury.cz

30. 9. – 1. 10. 
Na jižní Moravě  
se otevřou ateliéry
Během víkendu můžete zdarma 
navštívit vybrané ateliéry, 
muzea či galerie a osobně se 
potkat s umělci.
d-o-a.cz

4.–7. 10. 
Faktor K obsadí Káznici  
na Cejlu
Festival nabídne divadlo, 
koncerty, performance a akce 
komunitního a konferenčního 
charakteru zabývající se býva-
lou věznicí.
kaznice.art

Přehlídka národnostních a etnických menšin ži-
jících v Brně je v plánu od 8. do 16. září. Baby-
lonfest odstartuje v  Dietrichsteinském paláci 
koncertem klasické hudby menšin v  podání in-
terpretů různých národností. Připraveno je i se-
tkání v  Muzeu romské kultury, sázení stromů 
v  Lužánkách, pub kvíz nebo hudebně-literární 
podvečer v Knihovně Jiřího Mahena. Akce vyvr-
cholí průvodem v centru města. Program, který 
uzavře koncert řecké hudební skupiny Mydros, 
najdete na babylonfest.cz. ■

(java) | foto: archiv organizátorů

O víkendu 9. a 10. září bude hrad Špilberk patřit 
pohádkové zábavné hře pro rodiny s dětmi. Přijď-
te a pomozte víle Pomněnce, skřítku Mecháčkovi 
a dalším lesním kamarádům zlomit kletbu zača-
rovaného lesa. Čekají na vás záludné úkoly a poté 
samozřejmě i zasloužená odměna. Po celý víkend 
budou probíhat také komentované prohlídky 
v  kostýmech, divadelní a  kulturní představení, 
soutěže a  spousta další zábavy. Více informa-
cí zjistíte a  vstupenky zakoupíte na webových 
stránkách spilberk.cz. ■

(java) | foto: archiv MuMB

O tom se přesvědčíte od 8. do 10. září na brněn-
ském výstavišti v  pavilonu A1, kde se uskuteční 
Festival vědy a  techniky. Během tří dnů můžete 
navštívit představení Divadla vědy, prohlédnout 
si elektronové mikroskopy a  seznámit se s prací 
vědeckých firem. Nebude chybět ani nafukova-
cí planetárium včetně modelů některých planet 
a simulátor létání či formule 1. Letošní novinkou 
je úniková hra a  komentované prohlídky areálu 
výstaviště. Podrobné informace jsou na stránkách 
festivalvedyatechniky.cz.  ■

(java) | foto: archiv organizátorů

Světové tradice i gastronomie. 
To je Babylonfest

Špilberk žije!  
Zakletým lesem

Svět vědy je zábavný 
a atraktivní
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BRNO, PRAŽÁKOVA 51

Přinášíme brněnskou prodejnu 
potravin JIP
V hlavních rolích:
   výběr, z něhož se vám zatočí hlava
   čerstvost a kvalita se 100% garancí
   novinky, které nemají obdoby
   prostředí, ze kterého se vám nebude chtít odejít

Těšit se můžete na JIP stálice, jako jsou úseky čerstvého ovoce 
a zeleniny, poctivé řeznictví, vlastní řemeslná pekárna, pražírna 
kávy, sushi point nebo samoobslužná restaurace.

Hvězdnými novinkami pak budou čerstvá výroba mozzarelly a 
těstovin přímo na prodejně, champagne bar s možností posedět 
se sklenkou v ruce nebo grill point – luxusní steaková restaurace. 

Nenechte si to ujít.

www.JIP-POTRAVINY.cz

BRZY PRO VÁS 
OTEVŘEME
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SBĚRNÝ DVŮR ODPADU

OTEVŘELI JSME NEJVĚTŠÍ

PRO FIRMY A ŽIVNOSTNÍKY

  Lze odevzdat jakýkoli druh odpadu, včetně stavebních a nebezpečných

  Proškolená obsluha pomůže s vyřízením zákonných dokumentů

  Moderní manipulační technika, certifikovaná váha

  Velká plocha umožní pohodlný vjezd i nákladním automobilům

  Garance ekologického nakládání s odpady za bezkonkurenční ceny

Adresa: Jedovnická 4, Brno-Židenice
Otevírací doba: pracovní dny 7.00 –18.00, víkendy 9.00 –17.00

WWW.SBERNY-DVUR-BRNO.CZ

BLÍZKO • POHODLNĚ • RYCHLE • LEVNĚ
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Připojte se k on-line aukci výtvarného umění 
a exkluzivních vintage kabelek na artslimit.com

4.–24. září

Kabelka: Hermès, Birkin 35
vyvolávací cena: 100 000 Kč

Alois Mikulka: Tv Canal II
vyvolávací cena: 20 000 Kč

Olbram Zoubek: Ifi genie
vyvolávací cena: 70 000 Kč

Artslimit_Brno_Metropolita_kabelky_190x125zrc.indd   2 08.08.2023   16:18:43
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nordictelecom.cz
800 80 70 60

Garance 
ceny na 
1 ROK

Akce platí pro nové zákazníky 
při objednávce do 30. 9. 2023.

Zelený internet 
všechny rychlosti
za 295 Kč / měsíčně

A ZA DŘEVO PLATÍME   
NA DŘEVO

Kácíme, pěstíme, rychle a šetrně
VÁŠ LES    NAŠE PRÁCE   VÁŠ KLID

v jakékoliv formě

VYKUPUJEM
E LESY

www.puramaya.cz
eremkapavel@email.cz
+420 721 582 350

> > 

PM_PRINT_inzerat_93X60.indd   1PM_PRINT_inzerat_93X60.indd   1 16.05.23   22:3116.05.23   22:31
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Historie

intelektuálové, politici a umělci. Hraběnka ho 
dokonce zapsala i do Sokola, kde se věnoval 
šermu. To vše formovalo jeho pročeské, vlas-
tenecké, liberální a demokratické smýšlení.

Šlechtic a demokrat rodem, 
srdcem i duchem
Hrabě Kounic vystudoval práva na pražské 
a  vídeňské univerzitě a  zároveň také vyšší 
hospodářskou školu v  Táboře. Po studiích 
se vydal na cestu po Evropě a  vybaven za-
hraničními zkušenostmi zakotvil v  letech 
1883–1897 v domácí politice, kde inklinoval 
k progresivnějším mladočechům. Stal se po-
slancem Sněmu království českého (zemské-
ho sněmu) a poté byl několikrát zvolen také 
členem Říšské rady. 
Zcela v  intencích své výchovy a  rodinného 
prostředí se zde věnoval tématům, jako byly 
volební právo, ženská emancipace, zrov-
noprávnění češtiny s  němčinou na pražské 
univerzitě – a  velmi temperamentně prý 
také obhajoval dělnické požadavky, mimo 
jiné osmihodinovou pracovní dobu, dokonce 
natolik, že si vysloužil přídomek Rudý hrabě.
Z  politiky Václav Kounic odešel, když roku 
1897 po smrti bratra Albrechta převzal sprá-
vu rodového majetku na jižní Moravě, kam 
patřily Slavkov u Brna a Uherský Brod. Dva 
roky předtím také ovdověl. Jeho první ženou, 
s níž se oženil roku 1877, byla Josefína Čer-
máková, úspěšná divadelní herečka, múza 
a švagrová Antonína Dvořáka. 
Podruhé se hrabě 12. května 1908 oženil 
s  Josefínou Horovou a při té příležitosti da-
roval českému vysokoškolskému student-
stvu v Brně novorenesanční dům na dnešním 
Žerotínově náměstí (Kounicův palác), který 
zakoupil v roce 1905. 
Nájemní dům byl určen k  zabezpečení ne-
majetných studentů, ale sám se pro stu-
dentské koleje nehodil. Z výnosů z jeho pro-
vozu se vyplácely podpory a stipendia a ve 
20.  letech 20.  století byly v  Žabovřeskách 
postaveny Kounicovy studentské koleje. Ve  
zrekonstruovaném paláci sídlí od roku 1995 
rektorát Masarykovy univerzity a  svému 
účelu zde také od roku 1920 slouží akade-
mická menza.
Mecenáš Václav Robert hrabě z  Kounic ze-
mřel bezdětný 14. října 1913 v  Uherském 
Brodě, pohřben byl v Praze na smíchovských 
Malvazinkách. Dobové noviny psaly, že to byl 
jediný šlechtic, před jehož rakví defilovaly ti-
síce dělníků. ■
 Markéta Žáková | foto: Zdeněk Kolařík

Kounicův 
palác 
a koleje 
nesou jméno 
významného 
muže

V roce 1909 byl Václavu Robertovi 
hraběti z Kounic za zásluhy o české 
vysoké školy v Brně udělen čestný 
doktorát České vysoké školy 
technické. Byl také nositelem 
komandérského kříže Leopoldova 
řádu. Od roku 1994 zdobí jeho busta 
předzahrádku Kounicova paláce (viz 
foto). 

Na podzim si připomeneme 
půlkulaté a kulaté výročí Václava 
Roberta hraběte z Kounic. Narodil 
se 26. září 1848 v Drážďanech 
a zemřel 14. října 1913 v Uherském 
Brodě. Co má společného s Brnem? 
Ačkoliv v našem městě ani 
nežil, jeho jméno tady rezonuje 
přinejmenším v názvu dvou 
významných staveb či institucí 
a skrývá se za ním pozoruhodná 
osobnost.

Václav Kounic pocházel ze starobylého čes-
kého a  moravského šlechtického rodu, na 
svět ale přišel 26. září 1848 v saské metro-
poli Drážďanech. Jeho otec Michael Karel 
hrabě z Kounic tam svoji těhotnou manžel-
ku Eleonoru (rozenou Voračickou-Bissingen 
z Paběnic) odvezl do bezpečí před nepokoji, 
které v létě revolučního roku zachvátily také 
Prahu. Michael si Václava příliš neužil – ze-
mřel, když jeho nejmladšímu synovi byly čty-
ři roky.
Václava tak od útlého dětství vychováva-
la jeho matka hraběnka Eleonora, česká 
vlastenka, podporovatelka ženského hnutí, 
mecenáška umění a  umělců, které Božena 
Němcová věnovala svoji Babičku a  v  díle ji 
zvěčnila coby hraběnku Březenskou. 
Knihy Boženy Němcové a  dalších českých 
spisovatelů se staly „povinnou četbou“ 
mladého hraběte, jenž s  matkou navště-
voval také salony, v  nichž se scházeli čeští 
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Slovo primátorky

Co vás zajímá

Investice do škol 
jsou investicí 
pro budoucnost

Kdy se začne stavět multifunkční 
hala ARENA BRNO? 

Slavnostní poklep základního kamene je 
naplánován na září. Za námi je přitom 
paradoxně ta větší či spíše delší část práce: 
zatímco totiž příprava zabrala čtyři a půl 
roku, výstavba by měla trvat „jen“ třicet 
měsíců. A to do úvodní fáze nepočítám 
dřívější diskuse o tom, kde vlastně hala má 
stát. Pro výběr výsledné polohy v těsném 
sousedství výstaviště jsme se rozhodli 
vzhledem k dobré dostupnosti z centra, 
snadno vypořadatelným vlastnickým 
vztahům u pozemků a kvůli vyhovující 
dopravní obslužnosti. Tu navíc posilujeme 
ve spolupráci s Ředitelstvím silnic a dálnic 

o rozšířený velký městský okruh v lokalitě 
Bauerova, dopravní podnik pracuje na vratné 
tramvajové smyčce Lipová a projektuje se 
lanovka do kampusu. Ta je důležitá i kvůli 
případným dalším parkovacím kapacitám, 
i když v prvním podzemním podlaží haly má 
být 150 parkovacích míst a v jejím okolí se 
počítá se sedmi venkovními parkovišti se 
zhruba 1 200 míst. Souběžně se stavbou se 
bude ještě zpřesňovat vnitřní vybavení, jako 
například scénické technologie. Vlastníkem 
haly bude městská společnost ARENA 
BRNO, která ji také bude v prvních letech 
provozovat.  ■ 
 Markéta Vaňková

Milé Brňanky, milí Brňané, počtem 
účastníků je to v Brně největší premiéra 
roku: očekává se, že do prvních tříd na 
více než šesti desítkách škol zřizovaných 
městem letos nastoupí zhruba 3 900 dětí, 
přesně to budeme vědět na konci září. 

Čekat na ně bude už tradiční dárkový ba-
líček, který je doufám potěší. Do lavic za-
sednou samozřejmě také děti na školách 
církevních a  soukromých i  školáci vyšších 
ročníků a studenti. I když chápu, že mnozí 
z  těch starších by letošní 4. září nejraději 
vymazali z kalendářů nebo aspoň odsunuli 
blíž k Vánocům. 😃
Vzdělání však zůstává nejcennější (a nejlé-
pe obchodovatelnou) komoditou na burze 
života. Což víme a  děláme vše pro to, aby 
„hardware“ brněnských škol maximálně 
odpovídal požadavkům jak demografic-
kým, tak těm kladeným na úroveň výuky 
a využívání nejmodernějších pomůcek i na 
komfort. 
V  tuto chvíli už například po roce finišuje 
přístavba a  modernizace odborných uče-
ben a stravovacích prostor v ZŠ Přemyslovo 
náměstí, naopak před prázdninami začala 
rekonstrukce včetně zateplení na ZŠ Hamry 
a před startem je nástavba šesti tříd a tří ka-
binetů na budově 1. stupně ZŠ Jana Broskvy, 
pro kterou se vybírá nejvýhodnější nabídka. 
Úhrnem více než 100 milionů korun bez 
DPH. Na další opravy a vylepšení školských 
zařízení pak Brno každoročně poskytuje pe-
níze městským částem.
Ti, kdo hlavně rozhodnou, jak se bude dě-
tem ve škole líbit, však stojí před katedrou. 
Takže hodně sil a pevné nervy přeju nejen 
školákům a rodičům, ale i pedagogům. Ať se 
školní rok 2023/24 vydaří na výbornou! ■

Markéta Vaňková
primátorka města Brna,  
Společně – ODS a TOP 09

Jízda radosti, ale i vzájemného pochopení, přirozeného respektu ke stáří a hlavně 
empatie. Taková opět byla pravidelná stejnojmenná akce, při níž motorkáři H.O.G. Brno 
navštěvují brněnské domovy seniorů. Letos poprvé zavítali na Foltýnovu, ale zatímco 
v předchozích letech a domovech byli klienti a klientky zprvu ostýchaví a až pak nadšení, 
tentokrát už konvoj vyhlížela fronta zájemců o projížďku! (mv) | foto: Marie Schmerková

Snažíme se vás informovat o dění v Brně nejrůznějšími způsoby, ale přesto se zdá, že ne vše, co 
vás zajímá, se k vám také dostane. Ráda bych proto na tomto místě vždy zodpověděla některé 
z otázek, které mi posíláte nejčastěji.
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Slovo náměstkyně

V budově ve středu města se nachází několik zasedacích místností, kanceláří se záze-
mím, ale i tělocvičny. Mohou se tu scházet členové spolků, klubů, občanských sdružení 
i lidé, které spojují společné záliby a koníčky. Fota | MMB

Prostory Klubu 
zastupitelů se 
otevírají veřejnosti

Stará radnice, nejstarší světská stavba 
v centru Brna, slouží především pro 
potřeby městských zastupitelů. 

V Klubu zastupitelů (vchod z ulice Mečové) 
se konají schůze komisí Rady města Brna 
i  setkání jednotlivých klubů politických 
stran; veřejnost sem přístup zatím nemá. 
S kolegy ze současného vedení města Brna 
jsme dospěli k závěru, že je škoda tyto pro-
story ze 13. století nevyužít více, a  proto 
jsme se rozhodli je otevřít spolkům, klu-
bům, občanským sdružením i veřejnosti. 
V  centru chybí prostory, kde by se mohli 
scházet různé zájmové skupiny občanů, se-
nioři, maminky s dětmi, společenství vlast-
níků nebo lidé, které spojují společné záliby 
a koníčky. 

Karin Podivinská
náměstkyně primátorky města Brna,  

ANO 2011

Na Staré radnici se chystá moderní  
společenské a coworkové centrum
Vzhledem k  tomu, že se v budově nachází 
několik zasedacích místností, kanceláří se 

zázemím, ale i tělocvičny, je naším cílem vy-
budovat zde postupně moderní společen-
ské a  coworkové centrum s  recepcí a  ote-
vírací dobou sedm dní v  týdnu, abychom 
místo oživili. 
Pronájem místností bude hodinový, aby se 
mohlo prostřídat co nejvíce zájemců. Ceny 
se budou pohybovat od 200 po 500 korun 
za hodinu v závislosti na velikosti zasedací 
místnosti. 
Objednávku i  výdej občerstvení zajistí ob-
sluha recepce. Nově bude možné objed-
nat si teplé jídlo jenom formou donáškové 
služby z okolních restaurací. Recepce bude 
vybavena multifunkčním zařízením pro tisk, 
scanování a kopírování. 
Byť se oprava a modernizace prostor bude 
dělat postupně a online rezervační systém 
zatím ještě není spuštěn, už během září 
je možné pronajmout si jednotlivé zase-
dací místnosti nebo kanceláře na e-mailu  
petlachova.blanka@brno.cz nebo na telefo-
nu 542 175 015. ■
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Město Brno podepsalo smlouvu na vý-
stavbu třetí haly pro míčové sporty na Vo-
dově. Zakázku provede firma Moravostav. 
Díky tomu vznikne v Brně jeden z nejlep-
ších a největších areálů pro míčové sporty 
v České republice. 

Jsem velmi rád, že se nám podařilo připravit 
a realizovat tuto zakázku. Vysoutěžená cena 
ve výši necelých 90 milionů korun bez DPH 
je navíc o zhruba 20 milionů korun nižší, než 
jsme očekávali.
Halu bude možné rozdělit na tři tréninková 
hřiště vzhledem k  dané míčové hře. Bude 
moci být využívána nejen pro tréninky, ale 
také pro utkání a udělá z areálu na Vodově 
naprosto jedinečný komplex tří navzájem 
propojených hal pro míčové sporty.
Realizace třetí haly potrvá 18 měsíců a měla 
by být dokončena začátkem roku 2025. Toto 
datum je důležité, protože v  červnu 2025 
bude Brno hostit mistrovství světa v  bas-
ketbalu žen do 19 let. Basketbalistky si tak 
budou moci vychutnat a  otestovat novou 
halu, ale zejména celý areál, který se díky 
přístavbě stane výkladní skříní takovýchto 
komplexů v naší zemi.
Komplex vytížíme hned několikrát, neboť 
jednáme i  o  uspořádání mistrovství Evro-
py žen v  basketbalu, taktéž v  roce 2025, 
a  především hned v  roce 2026 budeme 
hostit i mistrovství světa kadetek do 17 let 
v basketbalu. 
Nová hala bude sloužit především k trénin-
kovým účelům pro brněnské sportovní kluby 
a školy, které zápasí s nedostatečnou kapaci-
tou tréninkových prostor. ■

Občané Nového Lískovce, kteří pro své 
cesty do práce nebo školy využívají trolej-
bus 25 nebo 26, možná už nebudou každé 
ráno zažívat půlhodinové zpoždění na 
Pisárecké. 

Brno v  souvislosti s  budováním vjezdu do 
sportovního areálu u Anthroposu zadalo stu-
dii zlepšení dopravní situace. Týká se poloh 
zastávek MHD, pěších a cyklistických tras či 
propustnosti křižovatek Pisárecká – Antonína 
Procházky a  Pisárecká–Veslařská. Je načase, 
v květnu byla na křižovatce provedena úpra-
va, která zácpy ještě zhoršila. 
Městská část Brno – Nový Lískovec dlouho-
době apeluje na řešení neúnosné situace a po-
žaduje zřízení samostatného buspruhu po 
Pisárecké a chodníku podél silnice. Ten vyhrál 
loni v hlasování veřejnosti o projektech Dáme 
na vás a připravuje se jeho realizace. 
Problém dopravního uzlu několika křižovatek 
určitě není jednoduché rozmotat, ale byla by 
velká škoda tuto šanci promarnit. Sama jsem 
několikrát přišla pozdě na zasedání Zastupi-
telstva města Brna, i když jsem jela o několik 
trolejbusů napřed. V zácpě na Pisárecké jich 
někdy stojí až šest a nikdy nevíte, jaké bude 
zpoždění. Chápu tedy stres všech cestujících, 
když nestíhají do školy nebo do práce. A na 
kole tudy jezdím také často a  trasa podél 
Svratky patří k nejužívanějším. 
V zahraničí se běžně porovnávají náklady na 
investici s hodnotou času, který ušetří uživa-
telům. Miliardovou investici na stavbu velké-
ho městského okruhu na Žabovřeské, která 
ušetří čas řidičům, nezpochybňuje nikdo. 
Tady by to stálo možná pár milionů. Pojďme 
taky jednou myslet na ty, kteří jezdí každý den 
MHD. ■

Brno se stará o některá zdravotnická 
zařízení a poskytuje jim nemalé dotace. 
Některá sice dostávají platby od zdra-
votních pojišťoven, ale to by nestačilo na 
jejich provoz. Část z nich by bez dotací od 
města vůbec nefungovala. 

Chtěla bych vám postupně nastínit, o  jakou 
část zdravotnictví se stará město Brno: 
1/ Úrazová nemocnice, Ponávka 6, chirurgie 
a traumatologie,
2/ Nemocnice Milosrdných bratří, Polní 3, 
interna, chirurgie, gynekologie a porodnictví, 
léčebna dlouhodobě nemocných,
3/ Sdružení zdravotnických zařízení Brno 
II, příspěvková organizace, kam mimo jiné 
patří:
• Poliklinika Zahradníkova 2, 
• Poliklinika Lesná, Halasovo nám. 4,
• Poliklinika Bílý dům, Žerotínovo nám. 6, 
centrum odborných dětských zdravot-
nických služeb,

4/ Chovánek – dětské centrum rodinného 
typu, příspěvková organizace, Bystrc, Vej-
rostova 8, kde se starají o děti do doby, než 
budou moci žít ve funkční rodině.
Úrazová nemocnice pečuje o zraněné lidi už 
90 let. Ve vlastnictví města Brna je od ledna 
2009. Má statut traumacentra 2, což zname-
ná vysoce specializovanou péči o  závažné 
úrazy.
Ostatní zdravotnická zařízení, jako je Fakult-
ní nemocnice Brno (pod kterou patří Dětská 
nemocnice, porodnice na Obilním trhu a Kli-
nika plastické a estetické chirurgie na Berko-
vě) a Fakultní nemocnice u sv. Anny, má na 
starosti stát, konkrétně ministerstvo zdra-
votnictví.  ■

Areál míčových 
sportů na Vodově 
bude mít novou halu

Šance pro trolejbus 
25 a 26 brzy na stole 
radních

Zdravotnická zařízení 
v péči města Brna

Alena Gruberová
zastupitelka města Brna, 

 ANO 2011

Názory

Jana Drápalová
zastupitelka města Brna,  

Zelení a Žít Brno

Tomáš Aberl
radní města Brna,  

Společně – ODS a TOP 09
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Masarykova univerzita nedávno oficiálně 
deklarovala zájem nabýt od města Brna 
téměř dvouhektarový pozemek v kampu-
su. Ráda by na tomto pozemku vystavěla 
zejména vědecko-technický park v rámci 
připravovaného projektu MUNI BioPhar-
ma Hub. 

Zjednodušeně řečeno se jedná o propojení 
vědeckého výzkumu s  praktickou aplikací 
v  oblasti farmacie, tedy zkoumání, vývoje 
a výroby léků a léčiv. 
Jsem toho názoru, že tato aktivita Masa-
rykovy univerzity je společensky velmi 
prospěšná a zaslouží podporu. Nedostatek 
a  výpadky dodávek některých léků, který 
zažíváme v posledním období, totiž bohužel 
není náhodnou událostí, ale nevyhnutel-
ným důsledkem přehnané globalizace. 
Základní složky léků, například antibiotik, 
celosvětově vyrábí a  dodává jen několik 
továren z  Číny a  Indie. V  případě výpadku 
dodávek od těchto dodavatelů, ať už je pří-
činou geopolitické napětí, nebo běžné pře-
rušení výroby, tak není dostatečná kapacita 
k jejich nahrazení. 
To je u tak základní věci, jako je lidské zdra-
ví, trestuhodně nezodpovědný hazard. 
Proto Evropa musí rychle přesunout vývoj 
a výrobu léků zpět domů a Brno jako město 
výzkumu, vědy a inovací má všechny před-
poklady, aby se stalo v  tomto odvětví no-
vým lídrem.  ■

Základní školy v Brně se na školní rok 
2023/2024 připravily velmi svědomitě. 

Přestože školám nejsou v průběhu školního 
roku dopředu známy počty dětí, které při-
jdou k zápisu, očekávání bylo letos takové, 
že zájem o umístění dětí z příslušných spá-
dových oblastí, případně i odjinud měl být 
tentokrát hodně vysoký. Proto školy začaly 
navyšovat v průběhu zápisu prvňáčků počet 
volných míst v budoucích prvních třídách.
Od září bude školy nově navštěvovat zhru-
ba 3 200 dětí, přičemž ve všech školách zři-
zovaných městem nebo městskými částmi 
bylo nakonec k dispozici až 4 500 míst. Nej-
důležitějším faktem je, že se takto všechny 
děti dostaly do své spádové školy, i  když 
někde – např. v městské části Brno-střed – 
byla situace napjatá. Mnohde pomohlo i to, 
že nemálo rodičů požádalo o odklad povin-
né školní docházky.
Skutečnost, že nejmenší žáci a  žákyně to 
do budovy, kde se dozví nové a  zajímavé 
poznatky, budou mít blízko, není jediná věc, 
na niž se mohou těšit. Tak jako v posledních 
čtyřech letech bude i  letos do 80 škol roz-
distribuováno pro nováčky přes 4 000 ba-
líčků s různými školními potřebami, bonbo-
ny či společenskou hrou, které jim zpříjemní 
vstup do světa vědomostí.
Milí prvňáčci, přeji vám úspěšný vstup do 
vaší školy a  hodně radosti při objevování 
nových věcí!  ■

Povedlo se! Během prázdninových mě-
síců vyjela na trať první starší tramvaj 
s dodatečně dosazenou klimatizací pro 
cestující. Potkáte ji zejména na lince 1 
jako zadní vůz jedné z dlouhých souprav 
(vůz číslo 1598). 

Sám využívám MHD téměř každý den. Proto 
byla montáž klimatizací do starších tramva-
jí jednou z  věcí, které jsem z  pozice člena 
představenstva Dopravního podniku města 
Brna (DPMB) hodně chtěl. Jsem moc rád, že 
se vedení DPMB myšlenky nevzdalo a i přes 
technickou náročnost ji s  odstupem času 
zvládlo realizovat.
Úprava tramvaje proběhla v medláneckých 
dílnách dopravního podniku rukou vlastních 
zaměstnanců. Je skvělé, že si v dnešní době 
i tyto náročné opravy vozidel zvládneme za-
jistit vlastními (městskými) silami a nejsme 
nuceni tyto činnosti draze outsourcovat.
Za Piráty mohu říct, že zvyšování komfortu 
v MHD je klíčové. Podobné projekty proto 
budeme i  nadále podporovat, ať už půjde 
o  rozšiřování infrastruktury, moderniza-
ci starších vozů, nebo pořizování vozidel 
nových.
Doufáme, že MHD i přes jiné investiční pro-
jekty zůstane prioritou i  pro současné ve-
dení města. Zejména by bylo rozumné plně 
využít smluv z minulého volebního období 
na nákup nových tramvají a trolejbusů, kte-
ré jsme zvládli tak dobře vysoutěžit. ■

Špičková farmacie  
do Brna

Všichni prvňáčci 
se mohou těšit do  
své (spádové) školy

I starší tramvaje  
nově s klimatizací

Adam Zemek
zastupitel města Brna,
Česká pirátská strana

Názory

Irena Matonohová
radní města Brna,  
Lidovci a Starostové

Jiří Oliva
radní města Brna,  
Sociální demokracie



24 

Anketa

Co si myslí 
Brňané?
V srpnu byl na Dominikánském 
náměstí slavnostně odhalen a uveden 
do provozu vodní prvek sestávající ze 
tří bronzových kuželů. Jak se vám líbí 
naživo? 

Chcete se také zapojit do ankety 
v Brněnském metropolitanu? 
Sledujte Facebook, X (dříve Twitter) 
či Instagram BRNOmycity, diskutujte 
a dejte nám vědět, co si myslíte. 
Zajímá nás to!

@brnomycity

Magda Maikis Hradilová

Ferenc Tačr

Dominik Jakubčík

Michal Gross

Hana Autratova – Macejová

Mirek Mošat

Moderní prvky město krásně oživují. Z nega-
tivních komentářů bych si nic nedělala, všech-
no nové je vždy kontroverzní, ale časem se to 
stane součástí kultury a lidé to vyhledávají.

Bude to aspoň zalívat ty usychající stromy 
okolo?

Šel jsem se osobně kouknout na odhalení 
tohoto vodního prvku. A jsem za to moc rád. 
Bylo to pěkné a konečně jsme se dočkali dal-
šího uměleckého díla. Nejvíc se mi na tom 
líbí ta perspektiva a jak je to hezky technicky 
vyřešený. 😀 

V reálu to vypadá mnohem lépe než na ná-
vrhu. I když to esteticky na náměstí moc ne-
zapadá, je to kus kvalitního a funkčního de- 
signu. Zbývá tomu už jen vymyslet přiléha-
vou přezdívku…

Nic ve zlém, ale taková blbost. Kdyby využili 
přirozeného spádu náměstí a  udělali tekoucí 
vodu různě kaskádovitou a třeba i vlnitou, pro-
stě něco ve stylu potůčku. Myslím, že by to to 
náměstí víc oživilo. A chtělo by to víc zeleně.

Hnus.

Názory

Twitter

vilemkuzel

Vhodně zvolený tvar!

kakaova_vafle 

Já v tom vidím uši. Tak třeba se někdo zasta-
ví a zaposlouchá, třeba i sám do sebe.

Odpověď Petr Burian: 
Moje děti pochopily už asi v šesti letech, 
že nemají u jídla říkat „To je hnusný“, ne-
boť u stolu můžou sedět lidi, kterým to 
jídlo chutná... Od té doby říkají „Mně to 
nechutná“. Ale vy jste měl zřejmě jinou 
výchovu a vše, co se vám nelíbí, je hnus 
a hotovo. Hezký večer.

Odpověď redakce:
Voda se pod kužely sbírá do nádrže a zase 
vyvěrá na povrch, takže cirkuluje a stro-
my nezalévá. Nicméně už její přítomnost 
a odpar zlepší mikroklima v okolí, což oce-
ní nejen kolemjdoucí, ale právě i ty stromy.

Desítky minut až hodiny strávené v ko-
lonách a dopravní peklo, to dnes nabízí 
dopravní infrastruktura v Brně.

Kromě výstavby velkého městského okru-
hu se pracuje i na rozšíření dálnice D1. Do 
roku 2025 by se v  1,4 kilometru dlouhém 
úseku mezi 194. a  196. kilometrem měli 
řidiči dočkat rozšíření ze čtyř na šest pru-
hů. Problém nastává, když se k  tomu vše-
mu přidají i prázdninové opravy, které jsou 
spojené s  dalšími uzavírkami souběžných 
komunikací. 
Že vedení Brna chybí „finanční gramotnost“, 
už víme. Nově to vypadá, že v  Brně také 
zcela postrádáme koordinaci dopravních 
staveb, výkopových prací a s tím spojených 
uzavírek. Přitom právě současné vedení 
města v čele s ODS bylo hlasitým kritikem 
nedostatečné koordinace dopravních prací. 
Proto koalice zřídila novou pozici hlavní 
koordinátorky, kterou zastává Vlasta Jáge-
rová. Měla by jednat např. i  s Ředitelstvím 
silnic a  dálnic a  s  ohledem na jejich plány 
koordinovat další stavební práce omezující 
dopravu. Místo toho začíná Brno připomí-
nat známý vtip: Rozkopali jsme jim hlavní 
silnici, ale oni začali jezdit okolo. Tak jsme 
to tam rozkopali taky!
Současný stav je takový, že ať už pojede-
me na kteroukoliv stranu Brna, čekají nás 
kolony. Všichni víme, že s každou dopravní 
stavbou jsou spojené nějaké problémy a ne-
příjemnosti, avšak s cílem zlepšení doprav-
ní situace po dokončení projektu. Není ale 
možné pracovat nesystémově a  nezodpo-
vědně, jak nám to ukazuje současné vedení 
města Brna.  ■

Doprava v Brně  
jako úniková hra? 

Leoš Prokeš
zastupitel města Brna,  

SPD, Trikolora, Moravané a NK
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Hledáme nové OBCHODNÍKY

V případě zájmu  
neváhejte zaslat své CV  

a pár řádek o své maličkosti 
na kariera@regvyd.cz

Dělejte s námi úspěšné  
obchodní zástupce,  

inzertní poradce,  
manažery inzerce!

• Máte prořízlou pusu?
• Umíte zabrat? • Zajímáte se  

o média? • Chcete řídit svůj pracovní čas?  
• Chcete vydělávat i výrazně přes 50 tisíc?

RV
23
01
58
5/
01

Nemáte v důchodu na splácení půjčky? Marii pomohla Renta z nemovitosti.

Paní Marie byla odjakživa domác-
ký typ. Jenže byt potřeboval po čase 
zvelebit, protože staré vybavení do-
sluhovalo. Proto se Marie v 55 letech 
rozhodla pro radikální řez: nechá si 
byt za 400 000 Kč zrekonstruovat! 
Vše dopadlo na výbornou a paní Ma-
rie se pohodlného bydlení nemohla 
nabažit.

Jenže štěstí netrvalo dlouho. Když 
začala pobírat důchod, pravidelné 
splátky úvěru citelně nabouraly její 

▪ získáte peníze na cokoli (najednou 
či postupně)

▪ za vašeho života nemusíte nic splá-
cet a nikdy se nesplácí více než cena 
nemovitosti

▪ zůstáváte bydlet doma a jste nadále 
vlastník svého bytu či domu

▪ můžete žít důstojněji a život si více 
užívat

Výhody Renty z nemovitosti

▪ Další informace o Rentě z nemovi-
tosti najdete na webu: 
www.rentaznemovitosti.cz 
Můžete zde také požádat o vlastní 
orientační kalkulaci a seznámit se 
s příběhy klientů 

▪ Můžete také zavolat 
na 233 321 850

▪ Máme licenci ČNB

Chcete vědět víc?

domácí rozpočet. Úspory se tenčily. 
Co teď? 

Marie náhodou narazila na pro-
dukt pro seniory, jímž je Renta z  ne-
movitosti. Chtěla vědět víc, a  tak se 
obrátila na společnost FINEMO.CZ. 
Jednání bylo otevřené, věcné a  seri-
ózní. S  úlevou zjistila, že v  tísnivé � -
nanční situaci není sama, Rentu vyu-
žily už stovky seniorů.  

Paní Marie si vzala čas na rozmy-
šlenou. Zvážila všechna pro a  proti, 
a nakonec na výhodnou nabídku ký-
vla. Pak se věci daly rychle do pohy-
bu. Nejprve doplatila zbytek překle-
novacího úvěru a něco si dala bokem. 
Věděla, jak je ponižující, když chy-
bí peníze. Splátek Renty se nebála, 
ty přecházejí na dědice. Naštěstí by-
dlela v  místě, kde ceny nemovitostí 
stoupaly a zájem o byty byl obrovský. 
Rekonstrukce navíc hodnotu bytu 

Když si paní Marie brala půjčku na re-
konstrukci bytu, bylo jí 55 let. Těšila se 
na novou, zděnou koupelnu a moderní 
kuchyň s  myčkou nádobí. Měla dobře 
placenou práci, a  tak jí splátky překle-
novacího úvěru ve výši necelých 4 000 
Kč nepřipadaly nijak přemrštěné. Situ-
ace se však dramaticky změnila, když 
odešla do důchodu.

významně zvedla. Paní Marie se zno-
vu mohla radovat ze svého domova, 
aniž by čehokoli litovala. 

Inzerce

606 740 730
k.marek@regvyd.cz

Karel MAREK

732 530 071
karal@regvyd.cz

Tomáš KARAL

606 740 730
k.marek@regvyd.cz

Karel MAREK

732 530 071
karal@regvyd.cz

Tomáš KARAL

INZERCI V BRNĚNSKÉM METROPOLITANU PRO VÁS ZAJISTÍ:

737 379 703
sedlacek@regvyd.cz

Tomáš SEDLÁČEK

737 379 703
sedlacek@regvyd.cz

Tomáš SEDLÁČEK

737 379 703
sedlacek@regvyd.cz

Tomáš SEDLÁČEK

Darujte smích:  
20 20 20 20 20 / 0600
www.darovatsmich.cz
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Kultura

Anthroposem  
už zase táhnou 
Burianovi mamuti
Do pravěkého světa, tak jak ho pro genera-
ce nejen Čechů stvořil malíř Zdeněk Burian, 
se můžeme opět „propadnout“ v  Pavilonu 
Anthropos. V  inovativní instalaci nazvané 
Když Brnem táhli mamuti se sem vrátilo více 
než sedmdesát jeho originálních olejomaleb 
a kreseb zachycujících vývoj člověka, výjevy 
ze života našich předků včetně loveckých 
scén i  faunu a  flóru doby ledové. Výstavu, 
která potrvá do konce roku 2024, doplňují 
3D antropologické a  zvířecí rekonstrukce, 
filmová projekce i haptické předměty pro ne-
vidomé. ■
 (mak)

Tmavomodrý festival 
nás učí vidět a slyšet 
také srdcem
Do Brna se už po třiatřicáté vrací Tmavo-
modrý festival určený dětem a mladým li-
dem se zrakovým handicapem. Ti nás opět 
přesvědčí, že k tmavě modré dokážou hud-
ba, divadlo a  přátelství přidat mnoho dal-
ších barevných tónů a  odstínů. Od 21. do 
23. září je pro přihlášené účastníky festivalu 
připravena řada workshopů, setkání nebo 
koncertů. Na ten největší, kde se k nim na 
jevišti přidají děti z projektu ZUŠ Open, zvou 
22. září v 15 hodin do parku u Šelepky také 
veřejnost. ■
 (mak)

Hospodyně znala 
Janáčka i jako 
starostlivého otce 
Nové, revidované vydání knihy 
U Janáčků nese název Mářiny paměti.

K Mářině kuchařce z roku 2020 teď přibyly 
Mářiny paměti. Protagonistkou obou knih 
vydaných v  podobné úpravě s  ilustracemi 
Venduly Chalánkové je dlouholetá hospo-
dyně v rodině Leoše Janáčka Marie Stejska-
lová zvaná Mářa. V nové knize najdeme její 
jadrně vyjádřené, ale láskyplné vzpomínky 
na skladatele a  jeho rodinu, které sepsala 
publicistka Marie Trkanová a už třikrát vyšly 
pod názvem U Janáčků. Ilustrace z knihy lze 
do konce září vidět na výstavě v Památníku 
Leoše Janáčka. ■

(mak) | foto: Michal Růžička

Eva Kmentová do 
díla otiskla kus sebe. 
Přeneseně i doslova
Je považována za jednu z našich nejvýznam-
nějších sochařek, ale zemřela předčasně, 
a  proto se na ni občas zapomíná. To chce 
teď napravit Dům umění města Brna, který 
ve svých velkorysých prostorách tak dob-
ře korespondujících se soudobým uměním 
uspořádal Evě Kmentové (1928–1980) retro-
spektivní výstavu. Zaměřuje se na její klíčová 
díla a snaží se odpovědět na mnoho otázek: 
například jaký význam mělo pro sochařku 
užívání techniky otisku a  odlitku vlastního 
těla, jak se vyrovnávala s  postavením ženy 
umělkyně i „specifickými“ podmínkami tvor-
by v době socialismu nebo jak je její umění 
reflektováno dnes. Pro odpovědi je možné si 
na výstavu zajít do 19. listopadu.  ■
 (mak) | foto: David Stecker

Provázek nahlíží na 
osud Anny Pammrové 
znovu i nově
Když letos na jaře zemřela Ivana Hloužková, 
ztratilo Divadlo Husa na provázku skvělou 
herečku a  s  ní také hru Pammrová/Březina 
o  filozofce a  vizionářce z  tišnovských lesů 
Anně Pammrové. Tato originální osobnost se 
teď do brněnského divadla vrací v inscenaci 
Antieva, upravené verzi původního před-
stavení pražského Divadla Masopust z roku 
2018, kterou Provázek věnoval právě Ivaně 
Hloužkové. Režie se opět ujala Anna Davi-
dová, premiéra se odehraje 8. září, nejbližší 
reprízy jsou plánovány na 14. a 25. září.  ■
 (mak)

Festival Serial  
Killer dospěl 
k šestému dílu
Finové a Češi prý mají společný smysl pro hu-
mor a absurditu. Přesvědčit nás o tom chce 
mezinárodní festival televizních a webových 
seriálů Serial Killer, který je letos zaměře-
ný na finskou produkci a  Brno ho bude od 
19. do 24. září hostit už pošesté. Těšit se tak 
můžeme například na hororovou komediální 
sérii Bojovníci z úřadu práce odehrávající se 
v Helsinkách (viz foto) a na řadu dalších po-
činů evropského seriálového trhu. Připraven 
je i odborný program. O něm i o festivalu se 
více dozvíte na stránkách serialkiller.tv. ■
 (mak) | foto: archiv festivalu



 27 

Dveře do 
současné 
literatury 
otvírá 
Rezidence 
Café Kaprál
Jediný literární salon v širokém okolí 
najdete v Brně. Jestli jste o Rezidenci 
Café Kaprál neslyšeli, vydejte se ji 
navštívit třeba hned v září. Na Údolní 17 
se chystá druhá sezona a bude opět 
plná jedinečných akcí spjatých nejenom 
s literaturou. Více o programu i vzniku 
projektu řekla jeho koordinátorka Petra 
Stránská. 

Rezidence Café Kaprál má před druhou se-
zonou. Vraťme se ještě ale do té premiéro-
vé, jaká událost se vám nejvíc zapsala do 
povědomí? 
Určitě to byl úplně první večer, kdy přijela ro-
dina básníka Zeno Kaprála – jeho manželka, 
syn i dcera Dora Kaprálová, spisovatelka žijící 
v Berlíně. Celý večer byl velmi emotivní, Zeno-
vi přátelé vzpomínali a vládla opravdu krásná 
atmosféra. Otevření Rezidence Café Kaprál se 
velmi povedlo. 

Když se zeptám trochu obecněji, co zname-
ná „literární salon“, jaká myšlenka stála na 
začátku projektu?
Na začátku byl nápad zpřístupnit a otevřít byt 
po básníku Zeno Kaprálovi. Jeho syn ho přestal 

využívat a my jsme si říkali, že by bylo skvělé 
zvát do bytu tak bytostně spjatého s literatu-
rou a uměním současné spisovatele a spisova-
telky, aby tam prezentovali svoji tvorbu. Což 
se naštěstí podařilo díky kandidatuře Brna na 
Evropské hlavní město kultury 2028. Postup 
sice nevyšel, ale Rezidence Café Kaprál fungu-
je dál. Program bývá zpravidla dvakrát týdně, 
v úterý a ve čtvrtek se konají autorská čtení. 
Novinkou z jara, která bude pokračovat zase 
na podzim, je bytové divadlo. Dále tu pořádá-
me také přednášky a prohlídky bytu. 

Program pro nastávající sezonu začíná v září. 
Na co byste čtenáře a čtenářky pozvala? 
Startujeme 14. září a specialitou bude akce 18. 
října, kdy se bude konat vzpomínkový večer 
na Zeno Kaprála v předvečer jeho narozenin. 
Hosty budou Karel Fuksa a Arnošt Goldflam. 
Dále bych ráda vypíchla nejen klasické literár-
ní večery, ale právě také divadlo. Zajímavostí 

je, že představení „Co je v  bytí, nelze ode-
jmouti“ vzniklo v  rámci festivalu Meeting 
Brno přímo na míru prostoru bytu. Své síly 
pro tento počin spojily Mikro-teatro a bazmek 
entertainment. 

Nejen byt, ale celý dům na Údolní 17 je plný 
příběhů a historie. Mohou se lidé dozvědět 
i něco o nich? 
Tradičně míváme v rámci jarního i podzimní-
ho setu komentovanou prohlídku bytu. Teď 
na podzim to bude 17. září od 11 hodin, kdy 
Michal Doležel bude povídat nejen o bytě, ale 
také o domě a rodině, která jej vlastnila. Pro-
hlídka bytu se uskuteční v rámci Dnů evrop-
ského dědictví.

Jak se tvoří program pro takto specifické 
prostředí? Máte vizi, kam chcete Rezidenci 
Café Kaprál posunout?
Máme dramaturgickou radu, v  níž najdete 
zástupce významných brněnských naklada-
telství, konkrétně Host, Druhé město, Větr-
né mlýny, časopisu Host a Moravské zemské 
knihovny. Nově od podzimu bude v radě také 
Dora Kaprálová. Rada vytváří program a obsa-
zuje dané termíny. ■
 Zdeňka Obalilová | foto: Tomáš Hlíva

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.

Nevšední kulturní počin vznikl v rámci kandidatury Brna na Evropské hlavní město 
kultury 2028. Východiskem bylo využít a otevřít zachovalý byt brněnského básníka 
Zeno Kaprála (1941–2020) na Údolní 17. Provozovatelem Rezidence Café Kaprál je 
TIC Brno. Vznikl zde prostor spojující literární historii a současnost, který přináší 
do města další možnost, jak si osahat literaturu v opravdu autentických kulisách. 
Jedinečné místo se stalo dějištěm literárních setkání, čtení, besed, křtů knih, 
přednášek nebo divadelních představení. Více se o chystaném programu dozvíte na 
webu cafekapral.cz. 
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Navzdory tomu, že do finále nepostoupil, byl Adam Ondra 
s výkonem v boulderingu spokojený.

Ondrovi šampionát nevyšel,  
ale flintu do žita nehází
Přece jen od sebe čekal víc. Legendární Adam Ondra na letošním 
mistrovství světa ve sportovním lezení v Bernu medaile nevybo-
joval: v boulderingu nepostoupil do finále, v  lezení na obtížnost 
skončil osmý a  v  kombinaci šestý. Místo na olympijských hrách 
v Paříži tak dosud nemá jisté. Bude mít ale i další příležitosti. „Ješ-
tě bude evropská kvalifikace a  taky kvalifikační série tří závodů 
na jaře příštího roku. Pořád je skvělá šance se nominovat,“ uvedl 
Adam Ondra. ■

(mad) | foto: Petr Chodura

Do Brna míří mistrovství  
Evropy v baseballu
Brno je městem baseballu, ale nikdy to neprokázalo tak významně 
jako letos, kdy se zde uskuteční část mistrovství Evropy v  tomto 
tradičně americkém sportu. Jihomoravští fanoušci se můžou těšit 
jak na zápasy skupiny C, kde se utkají Nizozemsko, Chorvatsko, 
Ukrajina a Francie, tak na play-off a utkání o medaile. Skupiny se 
odehrají od 24. do 26. září, play-off 28. a 29. září, finále a boj o bronz 
1. října. Na šampionátu se představí i česká reprezentace, snad ji 
uvidíme i v Brně, tedy ve vyřazovací části. Rozpis turnaje, výsledky 
a vstupenky jsou k dispozici na www.eurobaseball2023.com. ■

(mad)

Víkendu plnému rychlých  
vozů vévodí „ef jedničky“
Téměř 20 závodů, jimž vévodí šampionát BOSS GP, desítky super-
rychlých aut včetně monopostů formule 1, spousta zábavy nejen 
pro milovníky benzínu. To vše nabízí Masaryk Racing Days, které 
se odehrají od 9. do 10. září na Masarykově okruhu. Více najdete 
na webu www.automotodrombrno.cz. ■

(mad)

Kometě vrcholí příprava,  
sezonu začne doma
Letní příprava hokejové Komety vrcholí a do startu 
extraligové sezony zbývá posledních pár zápasů. Kometa se 
opět dočkala zajímavých posil, mezi nimiž vyniká americké 
ofenzivní eso Steve Moses či veterán Tomáš Marcinko. 

Přestávka mezi sezonami je téměř za námi a Kometa se chystá na 
vstup do nového ročníku hokejové extraligy. V kádru se pochopi-
telně udála řada změn. Několik hráčů odešlo – například oblíbený 
Luboš Horký, který poprvé vyzkouší angažmá v  zahraničí, Radek 
Koblížek, jenž se vrací do Finska, či Tomáš Kundrátek. 
Hodně nových jmen ale svítí také v kolonce „příchody“, i  když se 
možná nejedná o  tak zvučné, drahé posily, na jaké byli brněnští 
fanoušci v posledních letech zvyklí. Zdá se, že se tým rozhodl jít 
skromnější cestou. 
To ale neznamená, že se příznivci Komety nemohou těšit na oprav-
dové hvězdy. Tou patrně nejzářivější je americké pravé křídlo Steve 
Moses. Ten má za sebou pestrou kariéru nejen za mořem, ale také 
v evropských, zejména finských klubech. Může se pochlubit i bron-
zovou medailí z mistrovství světa v Praze. „Musím říct, že na českou 
extraligu jsem slyšel jen dobré reference. S vedením a trenéry Ko-
mety jsme se také bavili o následující sezoně a měl jsem výborný 
pocit z toho, jak charakterizovali tým a jeho cíle,“ uvedl Moses.
Do města pod Špilberkem zamířil také bek Alex Lintuniemi, kterého 
čeští fanoušci znají – poslední dvě sezony strávil u Bruslařů v Mla-
dé Boleslavi. 192 cm vysoký a 105 kg vážící pořez by měl do týmu 
přivést hlavně hokejovost. Obranu vyztuží rovněž šestadvacetiletý 
Jan Zahradníček. Dvěma novými centry se stali Lukáš Cingeľ a hlav-
ně velezkušený Tomáš Marcinko, který loni vyhrál extraligový titul 
s Třincem, ale má zkušenosti i ze zámoří. 
První ligový zápas nového ročníku čeká Kometu s Mountfieldem 
HK. Odehraje se v Brně v pátek 15. září v 18 hodin. ■

Marek Dvořák

Sport
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Pavel Hladík: 
Konkurence 
je nejlepší 
asistent 
trenéra 
V loňské extraligové sezoně zůstali 
hráči týmu Handball Brno trochu 
za očekáváním, když skončili na 
celkovém 8. místě. Jenže nyní je vše 
zapomenuto, přichází nový ročník 
soutěže a klub se pod vedením 
sportovního ředitele a zároveň 
trenéra Pavla Hladíka netají 
ambicemi. „Kénik“ se letos poprvé 
představí také v pohárové Evropě, kde 
se v prvním kole EHF European Cupu 
utká paradoxně s extraligovými rivaly 
ze Zubří.

Nejprve se vraťme k minulé sezoně. Osmé 
místo asi nepovažujete za úspěch?
Ne, určitě tu sezonu hodnotíme jako ne- 
úspěšnou. Bohužel jsme si tam vybrali hroz-
nou daň v podobě zranění. Při prvních dvou 
třech to ještě šlo, ale potom už jsme museli 
hráče přetěžovat, hráli v  podstatě bez stří-
dání, a protože kádr nebyl tak široký, dohrá-
vali jsme v torzu. Byli jsme rádi, že jsme se 
do play-off vůbec dostali. Ale je to neúspěch 
v  rámci týmu mužů, klub obecně byl velmi 
úspěšný. Ale poučení pro nás, že musíme mít 
širší kádr.

Jaké kroky jste v tomto směru udělali?
Hodně cílíme – a to je vize celého klubu – na 
kluky z regionu. Vychovali jsme si tu doros-
tence, což dřív nešlo, protože se tu nehrála 
nejvyšší soutěž. Tu jsme teď získali a máme 
díky vzniku svazového tréninkového centra 
mládeže i lepší podmínky na trénování. A pak 
cílíme na vysokoškoláky, takže letos k nám 
přišli dva Češi a  dva Slováci, kteří jdou do 
Brna na výšku. To nám umožňuje mít nejen 
širší kádr, ale i si to finančně dovolit. Chceme 

pracovat s mladými, kteří chtějí s Brnem spo-
jit nějakou delší životní etapu.

Jak vypadala letní příprava?
Kluci přišli výborně připravení, vzali to hodně 
vážně. Víme, že se sezona nepovedla, cítíme 
dluh vůči vedení klubu i nám samotným. Na 
hráčích je to poznat. Kádr je navíc širší, hrá-
či se dívají kolem sebe. Konkurence je nej-
lepší asistent trenéra, nutí kluky do lepších 
výkonů. 

V  off-season jste se činil i  jako manažer. 
Klub má například ambici postavit novou 
sportovní halu na Vodově. Stavební firma 
už je vybraná, práce by mohly začít co nej-
dříve. Prozraďte nám o tomto projektu víc.
To je spíš na majitele, ale už se tím zabýváme 
rok a půl. Vychází to ze situace, která panu-
je v celé České republice – poddimenzování 
sportovních hal. Nabídka absolutně nedo-
stačuje poptávce, trénujeme v nevýhodných 
hodinách, mládež po tělocvičnách, protože 
se do haly ani nedostane. Je to plošný pro-
blém celé naší infrastruktury. V  posledních 
letech se pro to dělá hodně, haly rostou a Vo-
dova si zaslouží další. Areál by navíc umožnil 
třeba mistrovství nebo velké sportovní akce. 
Klub by to samozřejmě také posunulo. Je to 
pro nás velký sen.

Extraligu bude hrát letos o klub méně, tři-
náctý tým sestoupí přímo, dvanáctý čeká 
baráž. Co na tyto změny říkáte?
Vychází to z logiky věci, Prešov od nás po ne-
vydařeném působení odstoupil. Byl garanto-
ván na dva roky, musel by sestoupit tým, kte-
rý původně neměl sestupovat. Nechtěli jsme 
takovou nepříjemnou situaci. Je lepší hrát 
soutěž ve třinácti s  tím, že jeden stojí, než 
jeden tým odsoudit k  sestupu. Jinak bude 
letos liga extrémně zajímavá. Poprvé bude 
přímý sestup. Když týmy šly jen do baráže, 
tušily skrz rozdíl úrovní v obou soutěžích, že 
extraligu zachrání. Letos bude dole velký boj. 
A soutěž jde nahoru, týmy se přibližují, prv-
ní šestka by mohla být extrémně vyrovnaná, 
protože se zdá, že Plzeň lehce oslabila. Chce-
me být u toho a chceme tam zlobit. A taky se 
na házenou vrací diváci, chodí jich poměrně 
hodně a to je pro nás potěšující.  ■
 Marek Dvořák | foto: Zdeněk Kolařík

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.

Sport
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Zábava

Křížovka o ceny

Začátkem října by se mělo po výstavbě 
a  rekonstrukci otevřít známé a  oblíbené 
sportoviště, návštěvníci sem neměli přístup 
od července 2022. Co bude už brzy opět 
sloužit profíkům i  rekreačním sportovcům, 
dětem i  dospělým? To odhalíte v  tajence. 

Třem vylosovaným luštitelům pošleme 
elegantní černou peněženku. Tajenku vlož-
te do 19. září 2023 do formuláře na adrese  
www.brno.cz/krizovka, zašlete poštou 
nebo přineste do redakce Husova 12, Brno, či 
pošlete SMS na číslo 602 770 466. Vícekrát 

zaslané tajenky vyřazujeme. Ze správných 
odpovědí z  minulého čísla (Paměti náro-
da na Radnické) byli vylosováni: František  
Samek, Alena Šimková a Karla Jelínková. Vý-
hry zasíláme poštou. ■
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OSLAVTE S NÁMI
20. NAROZENINY
23. 9.  ZÁBAVNÝ PROGRAM A DÁRKY PRO KAŽDÉHO

OSLAVTE S NÁMI
20. NAROZENINY

OTEVŘENO DENNĚ  10:00 - 21:00

z outletové ceny 
na vybrané zboží

DODATEČNÁ

SLEVA

z outletové ceny 
na vybrané zboží

DODATEČNÁ

SLEVA

z outletové ceny 
od 3 ks

SLEVA

z outletové ceny 
na vše

SLEVA

z outletové ceny 
při koupi 2 ks

SLEVA

z outletové ceny 
na boty

SLEVA

20. 
23. 9.  ZÁBAVNÝ PROGRAM A DÁRKY PRO KAŽDÉHO

OSLAVTE S NÁMI
20. 

na vybrané zboží na vybrané zboží

SLEVY

CELÉ ZÁŘÍ
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